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 تکذیب ممنوعیت صادرات تخم مرغ به عراق
 اتحادیه مرکزی مرغداران میهن اعلام کرد، امسال هیچ 
غ نداشتیم و  ممنوعیتی از سوی عراق برای صادرات تخم مر
این محصول به صورت منظم و روزانه در حال صادر به این 
غ از  کشور است. اخباری مبنی بر ممنوعیت صادرات تخم مر
ایران به عراق منتشر شد که اتحادیه مرکزی مرغداران میهن 
ضمن رد آن، اعلام کرد، امسال هیچ ممنوعیتی از سوی عراق 
غ نداشتیم و این محصول به صورت  برای صادرات تخم مر
منظم و روزانه در حال صادر به این کشور است؛ بنابراین 
اخبار منتشر شده قویاً تکذیب می شود. همچنین با توجه 
به نامه رسمی وزارت تجارت عراق به اتحادیه میهن جهت 
تقاضای جلسه رسمی برای تأمین منظم و هماهنگی و 

غ به عراق در حال بررسی است.  صادرات گسترده تر تخم مر

بخشی از مطالبات کشاورزان به روز می شود
 رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره پرداخت مطالبات 
گندم کاران گفت: منابعی را تجهیز کردیم که در آستانه تأمین 
و واریز به حساب سازمان هدفمندی یارانه هاست تا بتوانیم 
بخشی ازمطالبات را بروز کنیم. سالانه دولت برای تأمین آرد 
مورد نیاز نانوایی های سنتی مبادرت به خرید تضمینی گندم 
می کند. سال گذشته با خرید حدود ۱۰. ۵ میلیون تن گندم 
از کشاورزان، کشور در تأمین آرد نان نیاز به واردات نداشت. 
یکی از مشکلاتی که منجر به گلایه گندم کاران کشور شده 
است تأخیر در پرداخت مطالبات محصولات بوده به طوری 
که سال گذشته پول گندم خریداری شده با تأخیر چند ماهه 
در نهایت پایان هر ماه تسویه شد. امسال هم بنیاد ملی گندم 
کاران نسبت به پرداخت مطالبات گلایه مند است و عنوان 
می شود هزینه خرید تضمینی گندم باید در مدت چند روز 
، رئیس سازمان برنامه و بودجه  پرداخت شود. داوود منظور
در برنامه ای تلویزیونی درباره اعتبار خرید تضمینی گندم در 
سال زراعی ۱۴۰۲- ۱۴۰۳ عنوان کرد: پیش بینی ما این بود که 
امسال هم حدود ۱۰ میلیون تن گندم خریداری شود؛ قیمت 
خرید تضمینی هم امسال ۱۷۵۰۰ تومان به ازای هر کیلو گرم 
تعیین شده و برآورد ما این است که حدود ۱۹۰ هزار میلیارد 

تومان باید صرف خرید گندم شود. 

  چرا نشست شورای عالی کار
برگزار نمی شود؟

 با وجود اینکه خرداد به نیمه رسیده، خبری از دعوتنامه 
شورای عالی کار نیست. به گزارش ایلنا، از ابتدای امسال، 
براساس  است؛  نشده  برگزار  کار  شورای عالی  نشست 
، باید حداقل ماهی یکبار نشست  کار متن صریح قانون 
کنون با گذشت دو ماه و نیم از  شورای عالی کار برگزار شود اما ا
سال جدید و به رغم درخواست نمایندگان کارگری برای ترمیم 
مزد، بازهم وزارت کار حاضر به برگزاری نشست شورای عالی 
کار نیست. اعضای کارگری شورای عالی کار با انتقاد از تعلل 
طولانی وزارت کار می گویند: در رفتار وزارت کار سرپیچی 
برگزاری  عدم  می شود؛  دیده  آشکار  صورت  به  قانون  از 
نشست های سه جانبه در شرایطی که مزد بدون امضای 
نمایندگان کارگری به تصویب رسیده، جای انتقاد بسیار دارد. 
، تا  به گفته محسن باقری، از اعضای کارگری شورای عالی کار
همین دیروز دو نشست شورای عالی کار عقب افتاده است و 

وزارت کار باید برای این تاخیر طولانی پاسخگو باشد. 

صنعت خودرو نیاز به مدیران مستقل دارد
 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران گفت: مدیریت 
دولتی در صنعت خودرو به نارضایتی دولت، مردم، خودروساز 
و قطعه ساز انجامیده و همه اینها گویای این واقعیت است 
که صنعت خودرو نیاز به اعمال تغییرات مدیریتی دارد. 
محمدرضا نجفی منش، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
صنعت  خصوصی سازی  درباره  ایلنا  با  گفت وگو  در  ایران 
خودروی ایران اظهار کرد: صنعت خودرو را در ایران بخش 
گر همان برادران خیامی که بنیانگذار  خصوصی بنا نهاد و ا
صنعت خودرو در ایران بودند و مالکیت ایران خودروی کنونی 
یا همان ایران ناسیونال پیشین را در اختیار داشتند هنوز 
هم مالک این صنعت در کشور بودند، امروز صنعت خودرو 
در ایران از صنعت خودرو در کره جنوبی هم پیشرفته تر بود. 
اما دخالت های دولت در صنعت خودروی ایران به تعویض 
پیوسته مدیران شرکت های خودروساز و مقامات مسئول 
مرتبط با این صنعت انجامید و ثبات را از این صنعت گرفت. 
وی افزود: عمر طولانی ترین مدیریت شرکت های خودروساز 
ایرانی پس از دولتی شدن این صنعت هفت سال بود که آن هم 
فقط شامل حال یک مدیر شد و عمر مدیریت سایرین کوتاه تر 
از این رقم بود، در چنین فرصت کوتاهی یک مدیر نمی تواند 
برنامه های درازمدت برای مجموعه داشته باشد. نجفی منش 
تصریح کرد: در صنعت خودروی ایران دولت باید در نقش 
قانونگذار ظاهر شود و بر اجرای قوانین نظارت داشته باشد 
گذار کند؛ به باور  و مالکیت و مدیریت را به بخش خصوصی وا
من چنین سیاستی می تواند راه نجات این صنعت باشد. عضو 
کید کرد: مدیران دولتی صنعت  هیات نمایندگان اتاق ایران تا
خودرو از آنجا که از سوی دولت منصوب می شوند نمی توانند 
هیچ گونه مخالفت و مقاومتی در برابر دولت داشته باشند و 
در صورتی که چنین عملکردی از خود نشان دهند، به سرعت 
گی  سمت خود را از دست می دهند. نجفش منش گفت: ویژ
مدیران بخش خصوصی این است که تامین سود شخصی 
برایشان در اولویت است اما این مدیران می  داند که برای 
تامین سود شخصی باید جامعه مصرف کننده را نیز منتفع 
سازند و آنها را از کیفیت و قیمت کالای خود راضی نگاه دارد. 
چنین دستاوردی در بستری حاصل می شود که رقابت بر آن 
کم باشد و دولت باید بستر رقابتی شدن را فراهم کند و امور  حا
را به این بستر رقابتی بسپارد تا همه چیز را تنظیم می کند. وی 
افزود: دولت از جایگاه قانونگذار و ناظر اجرای قانون تجاوز 
نکند و به عرصه مدیریت و مالکیت وارد نشود، در غیر این 
گر مدیر  صورت خصوصی شدن صنعت شدنی نیست و حتی ا
از فعالان بخش خصوصی انتخاب شود در فضایی که مالکیت 
و مدیریت آن با دولت است نمی تواند در چهارچوب یک 
مدیر بخش خصوصی فعالیت کند و این گونه دیگر صنعت 

خصوصی نیست. 

اخبار

 چرا ساخت مسکن در اختیار 
پیمانکار است؟

همه  با  پیمانکاری  ساخت  الگوی   
روش  اولین  هم  هنوز  آن،  منفی  تبعات 
می شود.  شناخته  مسکن  ساخت  برای 
گران  کُندی و  که به علت  شیوه ساختی 
بودن در مقابل ساخت مردمی قرار دارد. 
نیز در  انبوه سازها  امروز   ، گزارش مهر به 
از  مسکن  ملی  نهضت  متقاضیان  کنار 
روند ساخت پروژه های دولتی پیمانکاری 
شکایت دارند و در چنین شرایطی مدل های 
جدید مردمی سازی می توانند راهگشای 
ساخت مسکن باشند. تجربه طولانی شدن 
۲۰۰ هزار مسکن مهر دولت را مجاب کرد تا 
قرارداد دوجانبه ای بین خود و انبوه سازان 
استان  دولتی  مسکن سازی  پروژه های 
مترمربع  هر  برای  که  کند  منعقد  تهران 
قیمت مشخص ۸ میلیون و ۲۴۱ هزار تومان 
سال  در  که  مبلغی  دهد.  قرار  مدنظر  را 
گذشته از سوی متولی بخش مسکن برای 
ج  خانه سازی دولتی تعیین و در قرارداد در
شد. همین امر گله انبوه سازها را به همراه 
گروه حداقل هزینه  دارد. به عقیده این 
ساخت هر مترمربع مسکن در پروژه های 
۱۲ میلیون و۷۰۰ هزار  ۴ طبقه،  مسکونی 
تومان است. مردم طرف دیگر این داستان 
کندی ساخت و نوع  که به علت  هستند 
مصالح به کار رفته در ساختمان ها از اجرای 
پروژه ها رضایت ندارند. در شرایطی این 
که  است  آمده  پدید  طرفه  دو  نارضایتی 
تجربه نشان داده مردمی سازی در عمل 
داشت  خواهد  همراه  به  بهتری  نتیجه 
را  ساله   ۹۹ زمین  که  متقاضیانی  که  چرا 
ساختند  مردمی  صورت  به  و  خودشان 
کن شده اند که  امروز در خانه های خود سا
کیفیت تر  هم سریع تر ساخته شده و هم با

است. 
  نارضایتی از ساخت پیمانکاری 

 نهضت ملی مسکن درحالی فعالیت خود 
را شروع کرد که یک دهه رکود ساخت وساز 
مسکن، کشور را با مشکل اساسی روبه رو 
گذر از این بحران  کرده بود. دولت برای 
اقدام به اجرای انواع طرح های ساخت وساز 
از  یکی  پیمانکاری،  روش  کرد.  مسکن 
شیوه های مرسوم ساخت مسکن در کشور 
به حساب می آید که شیوه غالب ساخت 
مسکن  پروژه  با  هشتاد  دهه  در  مسکن 
مهر بود. شیوه ساخت پیمانکاری مسکن 
مهر و بهانه های هر روزه پیمانکارها، مانند 
تورم عمومی عاملی شد تا ساخت ۲۰۰ هزار 
واحد آن ۱۳ سال به طول انجامید. دولت 
سیزدهم برای جلوگیری از این امر قراردادی 
با انبوه سازها منعقد کرد که برای ساخت 
و۲۴۱  میلیون   ۸ ساختمان  مترمربع  هر 
هزار تومان در نظر گرفته شد. مبلغی که به 
گفته خود انبوه سازها برای هر مترمربع در 
پروژه های مسکونی ۴ طبقه را ۱۲ میلیون 
و۷۰۰ هزار تومان است. حتی سازمان نظام 
ساخت  هزینه  نیز  ساختمان  مهندسی 
مترمربع واحد مسکونی حدود ۱۰ میلیون 
تومان اعلام کرد. البته به تازگی رئیس بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی هزینه ساخت هر 
مترمربع مسکن در روستاها را ۸. ۵ میلیون 
تومان اعلام کرد که همین میزان به نسبت 
اعلامی دولت بیشتر است. مبلغی  مبلغ 
ج رهبر رئیس هیات مدیره  که به گفته ایر
انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران 
به روزنامه دنیای اقتصاد باید برای ساخت 
هر مترمربع از این واحدها مبلغی حدود 
مبلغی  باشد.  تمام  تومان  میلیون   ۱۵
بسیار  دولتی  هزینه  مقدار  نسبت  به  که 
متفاوت است. رئیس هیات مدیره انجمن 
انبوه سازان  کنون  »تا گفت:  انبوه سازان 
برآوردهای مختلفی از هزینه ساخت مسکن 
در دوره های زمانی مختلف به دولت ارائه 
کنون تعیین  داده اند اما تمام ارقامی که تا
شده است با این برآوردها فاصله داشته 
، انبوه سازها مانند  است. به عبارت دیگر
پیمانکاری  پروژه های  ساخت  از  مردم 
ناراضی هستند. برای همین امر در نظر 
دارند تا پیشنهادهایی مانند ورود به حیطه 
مشارکت، تعدیل و ترمیم منبع مالی را تأمین 
، بانک ها حمایت لازم را  کنند.«از سوی دیگر
برای ساخت پروژه های ملی نداشته اند و 
طبق آمار منتشر شده در گزارش مهر آمده 
است طبق آمارهای قبلی از بین ۲۶ بانک ۱۸ 
بانک تسهیلات پرداختی نداشته اند. از بین 
بانک های فعال در کشور تنها بانک های 
مسکن، سپه، ملی، تجارت، ملت، صادرات، 
تنها  صادرات  توسعه  و  معدن  و  صنعت 
که در تاریخ منتهی به  بانک هایی بودند 
۳۱ فروردین ماه امسال جمعاً ۶۵۷. ۵۹۶ 
ملی  نهضت  در  تسهیلات  ریال  میلیارد 
 ، مسکن پرداخت کردند. به بیان دقیق تر
مجموع تسهیلات ودیعه مسکن پرداختی 
توسط بانک ها تا پایان فروردین ماه سال 
۹۹۳ میلیارد ریال بوده   .۳۲۸ جاری نیز 
است که در این بخش هم عملکرد تعدادی 
رهبر  ج  ایر است.  بوده  صفر  بانک ها  از 
نیز در اینباره اعلام کرد، روند طی مراحل 
اداری برای تأمین مالی پروژه ها از جمله 
اختصاص تسهیلات و وام ساخت کند است. 
، در هر دو سوی پروژه های  به بیان دیگر
ساخت وساز مسکن، نارضایتی از پرداخت 

تسهیلات بانکی دیده می شود. 

: عسلویه   آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
به عنوان قلب انرژی ایران به شمار می آید 
که با وجود تحریم ها از حوزه های ارزآور در 
معضل  چند  هر  می شود.  محسوب  کشور 
فشارافزایی در سال های اخیر این منطقه 
که در صورت  کرده  با مشکلاتی مواجه  را 
از  شده  ارائه  راهکارهای  نشدن  عملیاتی 
سوی وزارت نفت در این حوزه، قطعاً آنچه 
در منطقه باقی خواهد ماند فقط مشتی 
تجهیزات و آهن آلات خواهد بود که آورده ای 
برای کشور باقی نخواهد داشت. کارشناسان 
السهم  حق  پرداخت  هستند  باور  این  بر 
شرکت های پتروشیمی در منطقه در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی سهم بزرگی در اجرا 
و اتمام پروژه های عمرانی و... خواهد داشت 
و قطعاً با رفع مشکلات اشتغال و چالش های 
را  بومیان  رضایت  سطح  محیطی  زیست 
نیز افزایش خواهد داد. موسی احمدی، 
با  گفت وگو  در  دوازدهم  مجلس  نماینده 
»آرمان ملی« صنعت پتروشیمی را یکی از 
حوزه های ارزآور و پیشران در کشور به ویژه 
در سال های تحریم ذکر و بیان کرد: عملکرد 
صنعت پتروشیمی در سال های گذشته با 
وجود تمام مشکلات مطلوب بوده است و 
این مهم به ویژه در منطقه پارس جنوبی به 
خوبی صورت گرفته است اما انجام پروژه های 
عمرانی و... در منطقه مشروط به پرداخت 
از  اجتماعی  مسئولیت های  حق السهم 
سوی شرکت های پتروشیمی فعال در این 
منطقه است که بسیاری از آنها از مشارکت 
در این زمینه خودداری می کنند، هر چند 
گفت وگوهایی در این زمینه صورت گرفته و 
برخی نیز به مسئولیت خود عمل کرده اند، 
از پرداخت حق  اما برخی دیگر همچنان 
کید از سوی دولت و  السهم خود با وجود تا
مجلس در این زمینه سر باز می زنند. قطعاً 
گر ممانعت در این زمینه همچنان ادامه  ا
یابد، من در مجلس دوازدهم به صورت کاملاً 
شفاف در جلسات علنی مجلس با ذکر نام 
شرکت های مذکور به دنبال راهکار عملیاتی و 
که  الزام آور در این خصوص خواهیم بود، چرا
اجرای برخی از پروژه ها در حوزه های مختلف 
و  منظم  پرداخت  به  مشروط  منطقه،  در 
شفاف حق السهم مسئولیت های اجتماعی 

شرکت هاست. 
  آماده مقابله با تحریم های افزایشی 

در پتروشیمی 
او درباره احتمال افزایش تحریم ها علیه 
ایران و تسری آن به صنعت پتروشیمی و 
گفت: دشمن از هر ابزاری  موانع پیش رو 
که امکانش باشد برای اینکه مانع از رشد در 
حوزه های مختلف باشد، استفاده می کند، 
از این رو ما در خصوص ایجاد موانع برای 
و...  تحریم ها  تشدید  با  صادرات  کاهش 
آمادگی کامل داریم، چرا که این رویکردی 
است که نه تنها در بخش پتروشیمی بلکه 
در همه حوزه ها هر لحظه امکان وقوع آن 
است و به این ترتیب آمادگی کامل داریم تا 
با اتخاذ سیاست های مناسب، تهدیدها را 

تبدیل به فرصت کنیم. افزایش تحریم ها در 
حوزه صنعت پتروشیمی نیز یکی از مواردی 
خواهیم  شود  انجام  چنانچه  که  است 
توانست همان گونه که در خصوص نفت و... 
با آن روبه رو شدیم، در این باره نیز مواجهه 
مطلوب را داشته باشیم. او افزود: در این 
زمینه ما تعاملات خوبی با کشورهای دیگر 
کشورهای  از  مانند روسیه، چین و برخی 
همسایه داریم و قطعاً با تحریم های احتمالی 
حوزه ها  دیگر  همچون  نیز  زمینه  این  در 
کرد و همان گونه در حال  برخورد خواهیم 
با  نفت  صادرات  میزان  بیش ترین  حاضر 
نیز  باره  این  در  داریم،  تحریم ها  وجود 
تحریم های احتمالی علیه صنعت پتروشیمی 
این  شاید  و  گذاشت  پشت سرخواهیم  را 
تحریم ها باعث خودکفایی بیشتر خود ما 

هم شود. 
 علت ناترازی شرکت های پتروشیمی 

وی ادامه داد: درباره مشکلات پیرامون 
گفت؛  باید  پتروشیمی ها  ک  خورا تامین 
ک برای شرکت های پتروشیمی از  تامین خورا
مسائل مهمی برشمرده می شود که می تواند 
شود،  آنها  بیشتر  بازده  و  پیشرفت  باعث 
قطعاً در این زمینه باید تصمیمات صحیح و 
سیاست گذاری های مطلوب انجام شود و به 
عنوان مثال پیش بینی شود که کدام صنایع 
در سال های آینده در صورت سرمایه گذاری 
می توانیم داشته باشیم و پیش بینی های 
صورت  آنها  ک  خورا تامین  برای  مناسب 
کید شود  گیرد. او اضافه کرد: هر چند باید تا
که در صنعت پتروشیمی مشکل اصلی ما 
ک نیست، بلکه ضعف مدیریت برخی  خورا
که  مدیرانی  و  پتروشیمی  شرکت های  از 
تغییر  نمی شود،  تعیین  ضوابط  اساس  بر 
پی در پی مدیران طی مدت زمان کوتاه از 
مشکلاتی به شمار می آید که رویکرد پیشرفت 
و نتیجه دهی را با چالش مواجه می کند و 
حتی باعث می شود شرکت های پتروشیمی 
که به سوددهی رسیده اند را با زیان بسیار 
مواجه کند، به این ترتیب تغییر مدیران بدون 

نظر کارشناسی و بر اساس روابط و به دور از 
درنظرگرفتن شاخص های تجربه و مهارت 
و... از جمله دغدغه هایی است که در مجلس 
ح شده و در صدد هستیم تا مدیران  نیز مطر
بدون دلیل و براساس روابط و رابطه های 
نَسَبی به صورت پی درپی تغییر نکنند، چرا 
کارآمد،  که با روی کارآمدن برخی از مدیران نا
مواجه  چالش  با  شرکت ها  عملکرد  سطح 
می شود و از این رو باید این رویکرد با ضابطه 

انجام شود. 
وشیمی با  در مسیر رشد صنعت پتر  

چالش مواجه هستیم
بر اساس این گزارش؛ حمید حسینی در 
این زمینه معتقد است: مهم ترین دستاورد 
صنعت پتروشیمی کشور در سال های اخیر 
ظرفیت سازی در حدود۹۵ میلیون تن است. 
کشور  که  خ داده  این اتفاق در شرایطی ر
در وضعیت تحریم قرار داشته و به واسطه 
تحریم ها مشکلات و چالش های متعددی 
پیش روی صنعت پتروشیمی قرار داشته 
سازی  ظرفیت  شرایطی  چنین  در  است. 
صنعت  این  توسعه  روند  تا  گرفته  صورت 
متوقف نشود. اتفاق مهم دیگری که در این 
خ داده این است که ما در سال های  زمینه ر
اخیر موفق شده ایم عمده تولیدات خود 
را در صنعت پتروشیمی صادر کنیم. ما در 
حدود۳۲ میلیون تن تولید داریم که از این 
میزان در حدود۲۲ تا۲۳ میلیون تن را علی 
وجود  که  مشکلاتی  و  تحریم ها  همه  رغم 
دارد صادر می کنیم. وی ادامه داد: نکته 
که در این زمینه وجود دارد  مهم دیگری 
افزایش میزان ارزآوری و شوق و امیدی است 
پتروشیمی  صنعت  تولیدکنندگان  بین  که 
ایجاد شده است. در شرایط کنونی ما در این 
صنعت مزیت داریم و موفق شده ایم سهم دو 
و نیم درصدی جهانی در این صنعت داشته 
مهم ترین  که  است  این  واقعیت  باشیم. 
پتروشیمی  که پیش روی صنعت  چالشی 
وجود دارد تحریم است و این موضوع اجازه 
نداده زنجیره ارزش در این صنعت عمق پیدا 

کند و تکمیل شود. ما زنجیره اول و دوم را در 
مسیر توسعه قرار داده ایم، اما زنجیره سوم 
که تولید کننده محصولاتی است که می تواند 
برای صنایع مفید باشد و صنایع جدیدی را 
راه اندازی کند به دلیل دسترسی نداشتن به 
دانش فنی و مشکلات ناشی از تحریم محقق 

نشده است. 
 خصوصی سازی غیرواقعی در صنعت 

پتروشیمی 
او بیان کرد: چالش دیگری که در صنعت 
پتروشیمی به صورت خودساخته ایجاد شده 
خصوصی سازی در این صنعت بوده است. 
ما بدون برنامه ریزی و آینده نگری، این 
صنعت را که باید به صورت زنجیره ای باشد 
گذار کرده ایم  به بخش خصوصی کوچک وا
و به جای اینکه بتوانیم خدمات بهتری ارائه 
بدهیم هزینه پتروشیمی را برای واحدهای 
پتروشیمی افزایش داده ایم. از سوی دیگر 
ک بین واحدها را  هنوز نتوانسته ایم خورا
تنظیم کنیم. اتفاق خوبی که در این زمینه 
خ داده این است که هلدینگ خلیج فارس  ر
را نگه داشتیم تا بتوانیم ۲۰ درصد سهم دولت 
کنیم. بدون  را به صورت صحیح مدیریت 
گذاری هایی که به واحدهای کوچک  تردید وا
تعلق گرفت به صنعت پتروشیمی ضربه زد. 
کرد:  عضو اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان 
در شرایط کنونی هیچ کدام از شرکت های 
هلدینگ  حتی  کشور  پتروشیمی  صنعت 
خلیج فارس بین۵۰ شرکت اول جهان قرار 
ندارد. این در حالی است که شرکت »سابک« 
عربستان پنجمین شرکت پتروشیمی جهان 
به شمار می رود. در منطقه خاورمیانه پس 
ظرفیت  بیش ترین  ما  کشور  عربستان  از 
دارد.  اختیار  در  پتروشیمی  صنعت  در  را 
عربستان در حدود۱۶۰ میلیون تن ظرفیت 
تولید پتروشیمی در سال دارد و ایران۹۵ 
میلیون تن ظرفیت دارد. از این میزان در 
حدود۳۴ میلیون محصول نهایی است که 
کنونی  دارای عمق نیز نیست. در شرایط 
در حدود۶۵ میلیون تن تولید می کنیم، اما 
ک نمی توانیم از  به دلیل عدم تأمین خورا
کنیم. حسینی  همه این ظرفیت استفاده 
ادامه داد: صنعت پتروشیمی کشور از دهه ۷۰ 
شمسی در اولویت قرار گرفت و دراین زمینه 
سرمایه گذاری شد. با این وجود در مسیر 
این صنعت چالش های به وجود آمد که تا 
حدودی روند رشد این صنعت را کند کرد. 
یکی از این چالش ها خصوصی سازی بود. 
چالش دیگر تحریم ها بود که امکان دسترسی 
به دانش فنی و قطعات و تجهیزات را برای ما 
با چالش مواجه کرد. از سوی دیگر دسترسی 
به بازارها محدود شد. در شرایط کنونی۷۰ 
۱۲ درصد به  درصد صادرات ما به چین، 
هند، ۵ درصد به امارات متحده عربی، ۵ 
درصد به ترکیه و مابقی بقیه کشورهای جهان 
ک یکی از  است. در شرایط کنونی کمبود خورا
چالش های جدی صنعت پتروشیمی است. 
از سوی دیگر مهاجرت نیروی انسانی نیز این 

صنعت را تحت تأثیر قرار داده است. 

 پیگیری از سازمان توسعه تجارت نشان 
می دهد ممنوعیت واردات آیفون همچنان 
مربوط به مدل های آیفون ۱۴ به بعد است و 
تغییری در این رابطه ایجاد نشده است. به 
گزارش ایسنا، اخیرا تصویب نامه هیأت وزیران 
تعرفه ای  اصلاحات  »تعیین  درخصوص 
)۳۷۲( ردیف شامل کاهش و افزایش سود 
بازرگانی، تفکیک، ایجاد، حذف و اصلاح شرح 
تعرفه و مندرجات ذیل یادداشت برخی از 
کتاب مقررات صادرات و واردات«  فصول 
منتشر شده بود که بر اساس آن با توجه به 
ممنوعیت واردات تلفن همراه هوشمند با 
نشان تجاری اپل، در صورت لغو ممنوعیت 
آن در آینده توسط مراجع ذیصلاح، سود 
بازرگانی آن به میزان ۹۶ درصد پیش بینی 

خواهد شد. بعد از انتشار این تصویبه نامه، 
گمرک ایران در نامه ای اعلام کرده که واردات 
 Apple تلفن همراه هوشمند با نشان تجاری
ممنوع است و در صورت لغو ممنوعیت ورود 
توسط مراجع ذیصلاح، سود بازرگانی آن به 
میزان ۹۶ تعیین شده است. با این حال هر 
کنون  که تا دو نامه دارای ابهاماتی بود؛ چرا
ممنوعیت برند Apple به طور کامل ممنوع 
نبوده و آیفون های ۱۲ و ۱۳ و مدل های قبل 
از آن به کشور وارد می شد. با این حال با این 
دو ابلاغیه جدید این ابهام ایجاد شده که آیا 
واردات آیفون به طور کامل به کشور ممنوع 
درباره  سوال  این  همچنین  است؟  شده 
تعیین تعرفه ۹۶ درصدی هم وجود داشت 
که آیا این تعرفه برای همه مدل های آیفون 

)در صورت رفع ممنوعیت( اعمال خواهد 
۱۴ به بالا در نظر  شد یا فقط برای آیفون 
گرفته شده است؟پیگیری ایسنا از سازمان 
ممنوعیت  می دهد  نشان  تجارت  توسعه 
واردات مطرح شده در این نامه ها مربوط به 
مدل های ۱۴ به بعد است و ممنوعیت جدید 
در رابطه با ورود آیفون به کشور وضع نشده 
است. با این حال آنطور که سازمان توسعه 
تجارت به ایسنا اعلام کرده، سود بازرگانی 
آیفون در  ۹۶ درصد برای همه مدل های 
نظر گرفته شده است. گفتنی است از ابتدای 
پاییز ۱۴۰۱ واردات آیفون ۱۴ به بالا به شکل 
شد.  ممنوع  کشور  به  مسافری  و  تجاری 
این تصمیم باعث شد قیمت آیفون ۱۳ به 
دلیل داشتن رجیستری و گارآنتی از آیفون 

۱۴ و ۱۵ قاچاق گران تر شده و در حال حاضر 
هم عده ای ترجیح می دهند با پول کمتر از 
آخرین تکنولوژی موجود استفاده کنند و در 
کنار آن با استفاده از یک موبایل ارزان قیمت 
سیم کارت خود را فعال کنند و با جدیدترین 
مدل آیفون به اینترنت یک موبایل ارزان 
متصل شوند و کارهای خود را پیش ببرند. 
با  مبارزه  ستاد  سخنگوی  هم  بعد  مدتی 
قاچاق کالا و ارز گفت که بعید است تصمیم 
ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به بالا عوض شود 
و ورود، استفاده، به کارگیری و فروش این 
موبایل ممنوع است. همچنین پیرو ابلاغیه 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز از هفته دوم 
مهر ماه فرایند جمع آوری گوشی های آیفون 

قاچاق ۱۴ و ۱۵ از بازار آغاز شد. 

 رئیس اتاق اصناف تهران اظهار داشت: 
تمام فعالان اقتصادی باید شناسنامه دار 
قابل  کالا  توزیع  و  واردات  مجوز  و  باشند 
گر شناسه یکتا به  پیگیری و رهگیری باشد و ا
درستی به اجرا برسد از ورود افراد بی هویت 
کارها جلوگیری می کند.  کسب و  به بازار و  
ایلنا  با  گفت وگو  در  رستگارپور  حمیدرضا 
خ تورم کالاها و اقلامی که  درباره افزایش نر
خ ارز ترجیحی وارد کشور شدند، اظهار  با نر
داشت: یکی از دلایل اینکه کالاهایی که با 
نرخ ارز ترجیحی وارد کشور شدند، اما در بازار 
با نرخ آزاد به فروش می رسند، موضوع نظارت 
است. اتحادیه و اتاق های اصناف مسئول 

نظارت هستند و ما خود انتظامی داریم به 
این معنا که قانون به ما اجازه داده که نظارت 
داشته باشیم. وی ادامه داد: اما از آنجا که 
اطلاعی نداریم این ارز ترجیحی را به کدام 
واحد صنف ارائه داده اند، نمی توانیم نظارت 
هر  کاسب  و  دولت  باشیم.  داشته  دقیقی 
کدام کار خودشان را می کنند و ما هم در اتاق 
اصناف از این روند بی اطلاع هستیم. رئیس 
گر اختصاص ارز  اتاق اصناف تهران گفت: ا
ترجیحی از مسیر اتاق اصناف و اتحادیه طی 
شود می توانیم از آن واحد صنفی مطالبه گری 
کنیم که چرا با وجود دریافت ارز ترجیحی کالا را 
کید  گران به مردم می فروشند. رستگارپور با تا

بر اینکه باید اتاق اصناف افراد و واحدهای 
صنفی را برای دریافت ارز ترجیحی به دولت 
معرفی کند، اظهار داشت: این مسیر باید رفت 
و برگشت باشد اما در حال حاضر کانال ما با 
دولت قطع است و دولت هرچند برای ثبات 
قیمت برخی از کالاها هزینه هایی می پردازد 
اما در نهایت آن کالا در بازار گران تر به فروش 
می رسد. وی افزود: مثال این موضوع، مسأله 
نان است. در حالی که دولت چند ده هزار 
میلیارد تومان یارانه نان می پردازد اما مردم 
که در  که آقایانی  بهره آن را نمی بینند چرا
این باره تصمیم می گیرند و سیاست گذاری 
می کنند به حرف ما گوش نمی کنند. رئیس 
عملکرد  اینکه  بیان  با  تهران  اصناف  اتاق 
ستاد نان اثری در صرفه جویی ها در یارانه نان 
کید کرد: بسیاری از نانوایان درآمد  نداشته، تا

ضعیفی دارند و درآمدها با هزینه هایشان 
تطبیق ندارد. اصناف و اتحادیه با بافت و 
جمعیت شان در تمام حوزه ها حضور دارند 
و در تمام بازارها هستند، سیاست  گذاران 
می توانند از این ظرفیت استفاده کنند. دولت 
می تواند به این جمعیت اختیاراتی ارایه دهد 
و به ازای آن نظارت هم داشته باشد و اجازه 
دهد تصدی گری در اختیار بخش خصوصی 
باشد. رستگارپور درباره اینکه عده ای بدون 
داشتن هویت اقتصادی ارز ترجیحی برای 
واردات دریافت می کنند، گفت: تمام فعالان 
اقتصادی باید شناسنامه دار باشند و مجوز 
واردات و توزیع کالا قابل پیگیری و رهگیری 
گر شناسه یکتا به درستی به اجرا  باشد و ا
برسد از ورود افراد بی هویت به بازار و  کسب و 

کارها جلوگیری می کند. 

واردات آیفون ۱۲ و ۱۳ ممنوع نیست

ورود افراد بی هویت به بازارها

»آرمان ملی« از چالش های صنعت پتروشیمی در منطقه پارس جنوبی گزارش می دهد

ُ نبض کند پتروشیمی در قلب انرژی ایران


